
در یکــی از مصاحبه هــا در مــورد فــاز ۱۱ام پــارس   
جنوبــی از ایشــان خاطــره ای داشــتید، ممکــن اســت 

برای مان نقل کنید؟
بله حتما. احتمالا مستحضرید که فاز 11 پارس جنوبی 
شــاید نزدیــک بــه بیســت ســال قــراردادش دســت بــه 
دســت می شــد و اتفاقــی هــم رخ نــداده بود. امــا برای 
ایشــان کلاً میدان مشــترک پــارس جنوبی، به خصوص 
بــود، همــه  فــاز مهمــی  واقعــاً هــم  بــود.  11 مهــم  فــاز 

کارهایش هم در همین دولت سیزدهم رقم خورد. 
روزی که آماده بهره بردای شدیم، بچه های امنیتی 
آوردن حــاج آقــا را بــرای افتتاح این پروژه کمی ســخت 
کرده  می دانســتند، ولــی وقتــی بــا خودشــان مشــورت 
چــون  می آیــم.«  »مــن  بودنــد:  گفتــه  ایشــان  بودنــد، 
ایــن پــروژه روی نقطه صفــر مرزی و از ســویی در حال 
بهر بــرداری بــود. در آن زمــان چیــزی نزدیک به شــش 
هفت میلیون متر مکعب با فشار بسیار بالایی نزدیک 
به 2500 تا psi 3000 از این پروژه گاز برداشــت می کردیم 
و بحــث ایــن بــود کــه چون قــرار اســت این شــخصیت 
حتمــاً  کار  بیاوریــم،  ســکو  روی  بهره بــرداری  بــرای  را 
متوقف شــود و به قــول ما نفتی هــا shut down بدهیم 
تا ایشــان بیاید بهره برداری کند و بعد دوباره ظرف 24 
ســاعت از ســر گرفته شــود. جدای از بحث های ایمنی 
کــه به جــای خــود مطــرح بــود، ایــن بحــث امنیتی هم 
وجــود داشــت. ولی وقتی بــه گوش آقای دکتر رئیســی 
رســید، ایشــان به شــدت ناراحت شــده و گفتــه بودند: 
»نــه، حــق نداریــد حتی یــک دقیقــه توقف کنیــد. این 
میدان مشترک است. در هر ساعتش حجم زیادی گاز 
برداشــت می شود.« به همین خاطر اجازه ندادند و ما 
مســافتی را حدود یک ســاعت و خرده ای بــا هلیکوپتر 
رفتیم تا روی سکو رسیدیم و در همان حال که داشت 
بودنــد،  کار  مشــغول  کارکنــان  و  می شــد  بهره بــرداری 

کردند. در آنجا اتفاق خوبی هم رقم خورد. بازدید 

در مورد پیگیری های ایشــان در حوزه کاری شما   
و موضوعــات مهــم مثــل بازگشــت نیروهــای نخبــه به 

جریان کار نکته ای ندارید؟   
ببینیــد، حــاج آقــای رییســی تقریبا در تمامــی مناطق 
عملیاتــی  حــوزه نفــت حضــور داشــتند، شــاید بیش از 
ده ســفر یا برنامه میدانی داشــتند که در پالایشگاه ها، 
ســکوی  همیــن  یــا  و  میادیــن  توســعه  پتروشــیمی، 
و  متخصصیــن  تمــام  بــا  داشــتند.  جنوبــی  پــارس   11
دست اندرکاران پروژه ها نشست و جلسه می گذاشتند 

گزارش می گرفتند.  و به طور مستقیم هم 
اعتقاد راســخی داشتند به نیروهای متخصص این 
وزارتخانــه و یکــی از دغدغه هــای همیشگی شــان این 

بــود که: »آقای اوجی! اجازه ندهید مهاجرت نخبگان 
کرد.«  صورت بگیرد. هر جور هست باید اینها را جذب 
کار دولــت  الحمــدلله مــا در همــان ســال اول آغــاز بــه 
ســیزدهم، شــاید بیــش از نهصــد نیــروی متخصــص و 
دســتور  بــه  را  نفــت  دانشــکده  نخبــه  غ التحصیــل  فار

کردیم. ایشان جذب 

آیــت الله    شــهید  مــورد  در  کــه  مــواردی  از  یکــی 
بــه  نســبت  ایشــان  حساســیت  دارد،  وجــود  رئیســی 
مســئله خام فروشــی در صنعــت شــما بــود. ایــن نگاه 

ایشان در تعامل کاری با شما چگونه بود؟
 دقیقــاً. یکــی از موضوعاتی که ایشــان همیشــه روی آن 
کیــد داشــتند همیــن جلوگیــری از خام فروشــی بــود.  تأ
یکــی از خصوصیــات خــوب آقــای رئیســی ولایتمــداری 
تــام ایشــان بــود. بارها به مــا می گفتند حضــرت آقا روی 
توسعه میادین مشترک و همین طور بحث خام فروشی 
و موضــوع بنزیــن و ناترازی گاز دغدغــه دارند و باید این 
چالــش را حل کنید. با حمایت های ایشــان و جلســات 
کارشناسی مختلفی که برگزار می شد مسائل و مشکلاتی 
که در راه احداث این پروژه ها بود با حضور خود ایشــان 
کید  هم داشتند نسبت  خوشبختانه مرتفع می شد.  تأ
به ســرمایه گذاری در صنعت. ایــن را بارها و بارها مطرح 
می کردنــد و رونــد پروژه هــا را نیــز هر دو ســه مــاه یک بار 
یــا در جلســات یــا حتــی گاهی اوقــات به صــورت تلفنی 
دنبــال می کردنــد و گزارش می خواســتند. در هر صورت 
با حمایت هایی که ایشــان کردند در طی این سه سال، 
گرچه دوره کوتاهی بود، اما دستاوردهای بسیار خوب و 

بزرگی در صنعت نفت و گاز کسب کردیم.

در مورد نگاه ایشــان به مســئله تأمین و امنیت   
آمارهــا در همیــن مــدت  انــرژی بگوییــد. طبــق برخــی 
کوتــاه حدود ۱۷۰۰ روســتا به شــبکه گاز شــهری متصل 

شده اند. 
همین طــور اســت. در خصــوص تأمیــن انــرژی مــردم، 
کــه تمــاس  به و یــژه در فصــل زمســتان بارهــا می شــد 
می گرفتنــد. به عنــوان نمونه در اوایل اســفند ماه 1402 
گرفته  کثر استان های کشور را فرا که ســرما و یخبندان ا
ســوی  از  یــا  خودشــان  یــا  بــار  چندیــن  ایشــان  بــود، 
دفترشــان تمــاس می گرفتنــد و از وضعیــت گازرســانی، 
به خصــوص در بخش خانگی ســئوال و رصد می کردند 

که اوضاع چطور است؟
کــه در ایام  یــا در بحــث بنزیــن، با توجه بــه مصرفی 
ســال اتفــاق می افتد، به خصــوص در ایام مســافرت ها 
کید  مصارف ما بیشــتر از تولیدمان اســت. اما ایشان تأ
کــه در ایام نوروز و تعطیلات تابســتان  زیادی داشــتند 

کــه مــردم به مســافرت می روند ما نباید مشــکل تأمین 
سوخت داشته باشیم. 

کوتــاه حــوزه شــما، شــاهد چنــد اتفــاق    در دوره 
خرابکارانه بودیم. از حمله سایبری به جایگاه بنزین تا 
تش سوزی در مسیر لوله های نفتی، در همان  جریان آ
زمــان و در اخبار شــاهد پیگیری جدی شــهید آیت الله 

رئیسی بودیم، از حال و هوای آن روزها بگویید.
که در آبان ماه  بله دقیقا. در اولین حمله ســایبری ای 
کــه بــه چهــار هــزار و چهارصد  ســال 1400 اتفــاق افتــاد 
کشــور حملــه شــد، ایشــان در  جایــگاه مــا در سراســر 
همــان زمــان بــه وزارتخانــه آمدنــد و در جلســه ســتاد 
بحــران حضور پیــدا نمودنــد و وضعیت را رصــد کردند 
و پیگیر شــدند. هیچ جا سابقه ندارد که رئیس جمهور 

ایشان همیشه که در کارهای شان به حضرت علی بن موسی الرضا)ع( توسل می کردند. 
بارها می شد که من هم هر وقت گزارشی می دادم یا اتفاق خوبی که رقم خورده بود را 
در هیئت دولت مطرح می کردم، همیشه به ایشان می گفتم: »اول لطف پروردگار، دوم 

توسل به آقا موسی بن جعفر باب الحوائج)ع( است.« بعد ایشان به من می گفتند: 
»آقای اوجی! این توسلت را کم نکن. همین توسل شما را نجات می دهد.« واقعاً هم 

همین طور بود. ما هر جای کار که به چالشی برمی خوردیم یا قرار بود اقدام بزرگی رقم 
بخورد، به آقا موسی بن جعفر باب الحوائج)ع( توسل می کردیم
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